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سوژه روز

چرا رشته های غیرالمپیکی مهم به حال خود رها شده اند؟

11 فدراسیون ورزشی در انتظار رئیس جدید

بررسی راه های  درآمدزایی جانبی فوتبال به بهانه اقدامات اقتصادی عجیب مدیرعامل استقلال

کاسبی اجباری در فوتبال با تولید پُفک!
شکایت پرسپولیس 

از مالک پرحاشیه
در روزهای اخیر جنگ رسانه ای 

موافقان و مخالفان لیگ با شدت 
زیاد درحال انجام بود و در صدر 
مخالفان، محمدرضا زنوزی با 

مصاحبه های پیاپی تمام تلاش 
خود را برای زیرسوال بردن 

سیستم اجرایی فوتبال ایران کرد. 
او همیشه اعتقاد داشته که وزارت 

ورزش و سازمان لیگ به سمت 
یک تیم خاص مورد علاقه غش 

می کنند و درنهایت اشاره او به 
رنگ لباس سرخ آن تیم واکنش 

پرسپولیسی ها را برانگیخت. 
امروز خواجه وند، مدیر حقوقی 

پرسپولیس در این باره گفت: 
»مصاحبه ای از طرف مالک یک 

باشگاه انجام شده و مسائلی 
مطرح شده که قسمتی از این 

توهین و افتراها هم به باشگاه 
پرسپولیس برمی گشت. باشگاه 
حق و تکلیف قانونی خود می داند 

که به این موضوع ورود کرده و 
حقوق خود را پیگیری کند.« البته او 

نامی از زنوزی نبرده، اما نشانه ها 
مشخص می کند که منظور مالک 
دو باشگاه تراکتور و ماشین سازی 
است. زنوزی گفته بود: »پیشنهاد 

می کنم نام ۱۵ تیم را به تیم 
قرمزرنگ تغییر داده و بین 

استان ها تقسیم کرده و لیگ برتر 
برای آنان برگزار کنند!« 

مصدومان جدید، 
دغدغه مجیدی برای 

ع لیگ شرو
اگرچه تعطیلی مسابقات فوتبال 

به دلیل شیوع کرونا در ایران باعث 
شد تا مصدومان پرتعداد 

استقلال بتوانند به بهبودی 
برسند و در شروع مجدد تمرینات 

آبی ها را همراهی کنند اما 
اضافه شدن بازیکنان 

آسیب دیده جدید دغدغه های 
فرهاد مجیدی را زیاد کرده است. 

طی روزهای گذشته مرتضی تبریزی 
و رضا آذری دو بازیکن آبی ها با پارگی 
رباط صلیبی مواجه شدند و تا پایان 

فصل قادر به همراهی تیم شان 
نخواهند بود. از سوی دیگر، میلاد 

زکی پور، مدافع چپ پای آبی ها نیز 
در دیدار با رایکای بابل مصدوم 

شده و فعلا مشخص است که به 
دیدار با فولاد نمی رسد. همچنین 
محمد دانشگر نیز آسیب دیدگی 

جزئی دارد. از سوی دیگر، فرشید 
اسماعیلی که با مصدومیت 

دست و پنجه نرم می کرد نیز، به 
تمرینات تیمش برگشته و 

می تواند آبی ها را در بازی های بعد 
همراهی کند. درچنین شرایطی که 

بازیکنان جدیدی به لشگر 
آسیب دیده های استقلال اضافه 

می شوند، این مسأله به دغدغه 
اصلی فرهاد مجیدی در فاصله 

یک روز تا دیدار با فولاد تبدیل 
شده است. مسابقه ای که عصر 

چهارشنبه در اهواز برگزار 
می شود. 

]شهروند[ این روزها صحبت های مدیرعامل باشگاه استقلال و وعده های او برای 
درآمدزایی به یکی از سوژه های داغ فوتبال کشور تبدیل شده است. او اعلام کرده اگر تا 
دوماه آینده پفک آبی را در بازار دیدید، تعجب نکنید. تأکید کرده کارهای حقوقی برای رعایت 
قانون کپی رایت و جلوگیری از سوءاستفاده از برند استقلال را در دستور کار خود قرار داده 
و خبرهای خوبی در راه است و دیگر اجازه نمی دهد اشخاص حقیقی و حقوقی مختلف 
بدون سودرساندن به باشگاه و مجوز از نام استقلال درآمدزایی کنند. از راه اندازی تالار 
برای استقلال و کلی برنامه اقتصادی دیگر هم صحبت کرده است. منتهی قبل از او محمد 
رویانیان و علی فتح الله زاده هم این آرزو و برنامه ها را در سر داشتند. حتی نوشابه انرژی زا 
و ادکلن و محصولات خاصی را با برند پرسپولیس و استقلال تولید کردند اما پروژه آنها با 
شکست همراه شد. ولی آیا به خاطر داشتن این فکر و مطرح کردن برنامه های اقتصادی 
باید به مدیرعامل استقلال خُرده و حتی حرف هایش را به سُخره گرفت؟ احمد سعادتمند 
بعد از به بن بست رسیدن پیرامون پروژه های اقتصادی چه شد که به فکر این راه های 
درآمدزایی افتاد؟ بررسی سیستم اقتصادی پر از ایراد فوتبال ایران و راه و روش درآمدزایی در 
فوتبال دنیا، به خوبی نشان می دهد که این مدیر هیچ راه دیگری برای ایجاد تحول ندارد. در 
غیر این صورت نامش به فهرست مدیران ناکام قبلی که در این باشگاه ها فعالیت کردند، 

اضافه می شود.

همکاری با اسپانسرهای مالی
یکی از راه های اصلی درآمدزایی در باشگاه های ورزشی کسب حامی و اسپانسرهای مالی 
است. باشگاه ها با جذب حامی مالی، موقعیت های تبلیغاتی به وجود آمده توسط خود 
را به شرکت های اقتصادی طرف قرارداد ارایه می دهند و مبلغ قابل توجهی برای پوشش 
هزینه های خود به دست می آورند. میزان درآمد و بزرگی این قراردادها هم به جایگاه مردمی 
و بزرگی باشگاه ها ارتباط مستقیم دارد. یک باشگاه معمولا می تواند به تعداد دلخواه حامی 
و اسپانسر داشته باشد اما معمولا در تمام دنیا باشگاه ها یک حامی مالی اصلی و چند حامی 
جزئی دارند. پرسپولیس و استقلال هم در سال های اخیر بخش عمده درآمدزایی خود را از 
طریق سامانه های پیامکی اپراتورهای تلفن همراه و مشارکت هواداری در این زمینه به دست 
آورده اند و البته برای انجام تمام کارهای اقتصادی با یک کارگزار مالی هم قرارداد امضا کرده اند تا 

کار درآمدزایی را برای آنها انجام بدهد. 

ینه اندک بلیت فروشی با هز
بلیت فروشی مسابقات یکی دیگر از روش های قدیمی درآمدزایی در اقتصاد فوتبال به 
حساب می آید. میزان درآمد بلیت فروشی البته به موقعیت تیم درجدول و موفقیت های 
طول فصل،  زمان بندی برگزاری مسابقات برای حضور جمعیت در استادیوم و عوامل 
این چنینی ارتباط مستقیم دارد؛ یعنی اگر باشگاهی در موقعیت پرسپولیس و استقلال 
دوران موفقی داشته باشد و در کورس قهرمانی باشد،  آن وقت طرفداران حضور چشمگیری 
در استادیوم پیدا می کنند و موقعیت خوبی برای درآمدزایی ایجاد خواهد شد. فرض بگیرد که 
در یک فصل باشگاهی 20 بازی خانگی با میانگین حضور ۵0 هزار تماشاگر برگزار کند. اگر قیمت 
بلیت را میانگین ۱0 هزار تومان درنظر بگیریم، آن وقت ۱0 میلیارد تومان از محل بلیت فروشی 
مسابقات فصل عاید باشگاه می شود که رقم قابل توجهی در ایران به حساب می آید. در ایران 
البته درآمد بلیت فروشی باشگاه ها در سال های اخیر به هیچ عنوان شفاف نبوده و همواره 
با بحران و جنجال  و چالش های حقوقی همراه بوده است و این وضع ادامه دارد و درآمد 
باشگاه ها به خاطر سیستم بلیت فروشی و زمان بندی برگزاری بازی ها و مشکلات دیگر به 

این رقم نزدیک هم نیست.

 حق پخش همچنان روی هوا
مهم ترین رکن اقتصادی دنیای فوتبال و هر ورزش دیگری اما به فروش سیگنال پخش 
مستقیم و غیرمستقیم رقابت ها به شبکه های تلویزیونی و... اختصاص دارد. در همه 
جای دنیا فدراسیون ها و اتحادیه ها امتیاز پخش مسابقات را به شرکت ها می فروشند و از 
این راه حداقل 70 درصد درآمد اصلی یک باشگاه در یک سال با قراردادهایی نجومی و قابل 
توجه تأمین می شود. در ایران اما امتیاز پخش تمام دیدارهای ورزشی در انحصار مطلق 
صداوسیماست که بابت پخش بازی ها هیچ مبلغی را به باشگاه ها پرداخت نمی کند که 
این پرونده بزرگ ترین معضل ورزش و فوتبال کشور در سال های اخیر بوده است، به ویژه 
برای پرسپولیس و استقلال که تمام مسابقات آنها از صداوسیما پخش می شود. جالب 
اینجاست که رسانه ملی از محل درآمدزایی تبلیغاتی حاشیه پخش مسابقات فوتبال هم 
پولی به فوتبال و این باشگاه ها نمی دهد. پس جامعه ورزش از 70 درصد درآمد اصلی خود 
محروم و همین مسأله باعث ورشکستگی و سیستم اقتصاد ناکارآمد ورزش ایران شده 

است.

دردسر نبودِ کپی رایت
فروش پیراهن های ورزشی باشگاه ها به طرفداران یکی از مهم ترین مواردی است که 
باشگاه ها باید توجه زیادی به آن داشته باشند و در همه جای دنیا باشگاه های بزرگ پرهوادار 
درآمد هنگفتی از آن به دست می آورند. حسابش را بکنید؛ باشگاه های پرسپولیس و 
استقلال از اسپانسر البسه خود بخواهند لباس های درجه دو با قیمت کمتر را برای فروش 
به هواداران تولید کنند و در فروشگاه های تحت نظر باشگاه این لباس ها به فروش برسد. 
اگر قیمت هر پیراهن را ۱00 هزار تومان درنظر بگیریم و تنها 2میلیون نفر از هواداران میلیونی 
سرخابی ها اقدام به خرید لباس بکنند،  آن وقت درآمد 200 میلیارد تومانی عاید باشگاه 
می شود. منتهی رعایت نکردن قانون کپی رایت در ایران و سوءاستفاده از برند باشگاه 
توسط تولید کننده های خصوصی و رسیدگی نکردن حقوقی به این معضل باعث شده که 
باشگاه ها نگاه قابل توجهی به این سیستم بسیار مهم درآمدزایی نداشته باشد. آنها حتی 
اگر به دو میلیون هوادار خود لباس ۵0 هزار تومانی هم بفروشند، درآمد ۱00 میلیارد تومانی به 
دست می آورند که بیشتر از بودجه مورد نیاز آنها برای بستن یک تیم پرستاره است. فروش 
محصولات مختلف با برند و آرم باشگاه به هواداران هم دیگر راه درآمدزایی به حساب می آید. 
باشگاه ها می توانند در شهرهای پرجمعیت فروشگاه های اختصاصی داشته باشند و لوازم 
مختلف مثل توپ،  کفش،  کیف،  ساعت، قاب موبایل، مداد،  خودکار،  شال، پرچم، کلاه و... 
هم با برند تیم به هواداران بفروشند. یک سیستم اقتصاد قدرتمند با برنامه ریزی و پیگیری 
درست می تواند درآمد قابل توجه مالی برای باشگاه در کنار راه اندازی مدارس فوتبال حرفه ای 
و آکادمی به ارمغان بیاورد، منتهی آکادمی های فوتبال ایران سال های  سال است که از 
بازیکن سازی فاصله گرفته اند و سرخابی ها عملا ستاره   ای پرورش نمی دهند که بتوانند از 
فروش آنها درآمدزایی قابل توجه داشته باشند یا از فوتبالیست های پرورش  یافته خودشان 

استفاده کنند.

درآمد ناچیز از تبلیغات محیطی
حالا درچنین سیستم اقتصادی بیماری راه حل فردی که مدیریت یکی از باشگاه های 
استقلال و پرسپولیس را برعهده می گیرد، چیست؟ قرارداد تبلیغات محیطی توسط سازمان 
لیگ منعقد می شود و با تمام اسپانسرها کار به دادگاه کشیده و عملا پولی عاید باشگاه 
نمی شود. صداوسیما هم که برای پخش تلویزیونی پول نمی دهد و باشگاه ها اجازه ندارند 
با تلویزیون های اینترنتی و خارجی قرارداد امضا کنند. قانون کپی رایت هم درکشور رعایت 
نمی شود و درست کردن این مسیر برای درآمدزایی و ایجاد یک فرهنگ هواداری- اقتصادی 
بزرگ زمان بر است. دولت هم طبق قوانین مصوب مجلس اجازه پرداخت یک ریال بودجه به 
پرسپولیس و استقلال را ندارد. در چنین فضایی یک مدیر مجبور می شود که سراغ ایده های 

کوچک برود تا برای باشگاه درآمد کسب کند.

اقدامات حاشیه ای نتیجه می دهد
حال اینکه این ایده های اقتصادی اجرایی می شود و برای استقلال درآمد مالی قابل توجه 
کسب می کند یا خیر، سوالی است که گذر زمان جواب آن را مشخص می کند. منتهی برای فرار از 
این بن بست بزرگ،  هر ایده اقتصادی می تواند خوب باشد و راهگشا. منتهی اگر فکر اجرایی و 
سیستم اجرایی بدون ایراد و ابهامی پشت آن باشد، تمام فعالیت ها شفاف و با گزارش کامل 
جزئیات همراه باشد تا هواداران هم به برنامه های اقتصادی باشگاه اعتماد کنند و در آن 
مشارکت داشته باشند. هوادار اگر بداند پول این پروژه ها به جیب دلال و افراد سودجو 
نمی رود و برای تیم هزینه می شود ، آن وقت با این ایده های بزرگ می توان قدم های بزرگ تری در 

فوتبال برداشت. 

]شهروند[ از  سال گذشته بود که وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک توافق کردند برای 
جلوگیری از ایجاد هرگونه شائبه در مجامع انتخاباتی، بعد از پایان دوره چهارساله ریاست 
برای فدراسیون ها سرپرستی بی طرف تعیین کند و بعد از چندماه انتخابات برای دوره جدید 
برگزار شود. این تصمیم در کنار اتفاقات غیرمترقبه ای که برای برخی از روسای فدراسیون ها 
رخ می دهد و باعث کناررفتن شان می شود، منتقدانی هم دارد، چون ثبات را برای مدتی از 

فدراسیون ها دور می کند و باعث لطمه خوردن به رشته های مختلف می شود. 

اداره 11 فدراسیون با سرپرست
علاوه بر فدراسیون فوتبال که فعلا به خاطر به تعویق افتادن انتخابات و عدم تأیید 
اساسنامه از سوی فیفا، با سرپرست اداره می شود، ۱0 فدراسیون دیگر یعنی بدنسازی و 
پرورش اندام، شطرنج، دوومیدانی، ورزش های همگانی، پزشکی ورزشی، بولینگ و بیلیارد، 
ووشو هم  و  عشایری  و  روستایی  موتورسواری،  و  اتومبیلرانی  ورزش های دانشگاهی، 
رئیس ندارند که البته همگی به جز دوومیدانی غیرالمپیکی هستند. اداره بیش از 20 درصد 
فدراسیون ها با سرپرست باعث بی ثباتی و ایجاد حاشیه در بخش های ورزش شده و 
چالش های زیادی را برای وزارت ورزش به وجود آورده است. به نظر می رسد شیوع ویروس 
کرونا هم به صورت مستقیم و غیرمستقیم در بی ثباتی برخی از فدراسیون ها دخیل بوده. 
به عنوان مثال شیوع ویروس کرونا باعث شد تعداد اعضای مجمع فدراسیون دوومیدانی 
به حدنصاب نرسد و درنهایت انتخابات این فدراسیون باطل شود؛ یا اینکه قرار بود انتخابات 
فدراسیون ورزش های دانشگاهی در اسفندماه برگزار شود که به خاطر تعطیلی دانشگاه ها 

لغو شد. به  هرحال برگزاری انتخابات این ۱۱ فدراسیون تا پایان  سال یک مأموریت مهم و 
کلیدی برای وزارت ورزش به حساب می آید. 

دخالت وزارتخانه به حداقل می رسد؟
اساسنامه جدید فدراسیون های ورزشی که به تصویب هیأت دولت هم رسیده، در 
شورای نگهبان هنوز تأیید نشده و هر زمان که تأییدیه آن به دست وزارت ورزش برسد،  نحوه 
برگزاری مجامع انتخاباتی تغییر می کند. این طور که مسئولان وزارت ورزش می گویند در 
اساسنامه جدید هم نقش این وزارتخانه و هم نقش فردی که تا قبل از انتخابات رئیس 
فدراسیون بوده، کمرنگ تر خواهد شد. قرار است تعداد اعضای مجمع که درحال حاضر 
نهایتا به 4۵نفر می رسد، در اساسنامه جدید تا بیش از 60 نفر هم بالا برود. با اینکه وزارت 
ورزش از کم شدن دخالت خود در انتخابات فدراسیون ها با اساسنامه جدید می گوید؛ چهار 
فدراسیون هستند که اساسنامه متفاوتی دارند و اتفاقا با شکل جدید برگزاری انتخابات، 
نقش وزارت ورزش در مجامع آنها بیشتر هم خواهد شد. فدراسیون های پزشکی ورزشی، 
ورزش های همگانی، روستایی و عشایری و ورزش های زورخانه ای درحالی رئیس جدید خود 
را می شناسند که بیش از نیمی از اعضای مجمع با نظر وزارت ورزش چینش می شوند. باید به 
انتخابات فدراسیون فوتبال هم اشاره کنیم که رأی وزیر ورزش و معاون وزیر از آن حذف 
شده، تا این وزارتخانه بیش از قبل بتواند ادعا کند که دخالتی در انتخابات ندارد. البته که 
همچنان تأیید صلاحیت نامزدهای انتخاباتی توسط کمیته ای در وزارت ورزش و سپس 

نهادهای نظارتی و امنیتی انجام خواهد شد. 

: مردم انتظار پیگیری موضوع را دارند دادستان کل کشور

قرارداد ویلموتس در فهرست رسیدگی قوه قضائیه
نام  هروقت  دیگر  ]شهروند[ 
مارک ویلموتس می آید، همه یاد 
قرارداد عجیب و غریبی می افتند 
او امضا  با  که فدراسیون فوتبال 
با  گران  بسیار  قراردادی  کرد. 
غیرکارشناسی شده  آپشن های 
و البته بندهایی که ممکن است 
در  سنگینی  خسارت  ایران  برای 
پی داشته باشد. بعد از بازشدن 
قرارداد  پرونده  پنهان  زوایای 

ویلموتس و باخبرشدن اعضای جامعه از ماجراهای این قرارداد عجیب حالا همه 
به دنبال برخورد با خاطیان در بسته شدن قرارداد هستند. از این رو برای خیلی ها 
سوال بود که چرا نهادهای نظارتی به این ماجرا ورود نمی کنند اما روز گذشته 

مشخص شد پرونده ویلموتس به قوه قضائیه رفته است. 

ورود قوه قضائیه به ماجرا
به  که خبر ورود قوه قضائیه  بود  کسی  مهدی علی نژاد، معاون وزیر ورزش 
قرارداد ویلموتس را اعلام کرد و گفت: »در این باره تاج توضیحات مفصلی داد. 
. آن کسی که وظیفه  نظرسنجی نشده و نمی دانیم افکار عمومی قانع شده یا خیر
توضیح دادن داشت، آمد و توضیح داد و مسئولان وقت فدراسیون قطعا باید 
پاسخگو باشند. سازمان بازرسی و قوه قضائیه به موضوع قرارداد ویلموتس ورود 
کرده اند. ما شاکی به نام ویلموتس داریم و فدراسیون نیز باید دفاع کند. نباید 
اظهاراتی کنیم که به ضرر ایران شود و امیدواریم به سود ایران تمام شود. پس از آن 
می توان بررسی و صحبت های دقیق تری درباره قرارداد ویلموتس داشته باشیم.« 

صحبت های تند دادستان کل کشور
این تمام ماجرا نیست و حجت الاسلام والمسلمین محمدجعفر منتظری، 
کوتاه مدت  حضور  ماجرای  به  تندی  موضع گیری  هم  کشور  کل  دادستان 
ویلموتس در ایران داشته است: »بالای سر مراکز ورزشی، وزارت ورزش و جوانان 
است. ما مدعی هستیم وزارت ورزش باید در راستای تکالیف قانونی که دارد، روی 
قراردادها نظارت کند. من شنیدم که گفتند قرارداد محرمانه است. ما نباید قرارداد 
محرمانه داشته باشیم. معنی ندارد که قرارداد محرمانه باشد. قرارداد یک باشگاه 
و طرف خارجی یا داخلی باید شفاف باشد.« دادستان کل کشور با انتقاد از وزارت 
ورزش تأکید کرد: »وزارت ورزش کجاست که روی قراردادها نظارت کند؟ چرا چاره از 
قوه قضائیه می خواهند؟ وزارت ورزش باید روی قراردادها نظارت کند که آیا درست، 
. وزارت ورزش باید از اختیارات خود استفاده کرده و  عادلانه و منصفانه بوده یا خیر
از این مسائل جلوگیری کند و اگر نتوانست، از قوه قضائیه بخواهد. قوه قضائیه 
در همه حوزه ها و دستگاه ها عامل ندارد که نظارت کند. بله، سازمان بازرسی یک 
وظیفه نظارتی دارد، اما آیا همه امکانات و مقدورات را دارد که بتواند رصد کند؟« او 
در پایان افزود: »از وزیر ورزش خواهیم پرسید که ماجرا چیست و مطلع شده ایم که 
قرارداد )ویلموتس( محرمانه بوده است. سازمان بازرسی مطالبه می کند و ما هم 
مطالبه می کنیم تا اگر واقعا تخلفی در قرارداد صورت گرفته باشد، برخورد خواهد 
شد. ما می گوییم مردم حق و انتظار دارند که قوه قضائیه در این گونه مسائل ورود 

کند، اما همه تکلیف را به قوه قضائیه نیندازند.« 

تاج دوباره وعده شفاف سازی داد
تمام این ماجراها بازهم باعث نشده تا مهدی تاج، رئیس سابق فدراسیون 
فوتبال و مسئول مستقیم عقد قرارداد با ویلموتس از مواضعش عقب بنشیند. 
او بعد از صحبت هایی که در برنامه فوتبال برتر درباره قرارداد ویلموتس و ابهامات 
پرتعداد این قرارداد بر زبان آورد، دیگر حرفی نزده و الان هم دیگر علاقه ای ندارد 
اظهارنظری انجام بدهد. تاج البته در چند پیام اینستاگرامی طعنه هایی به برخی 
وعده  هم  قبلا  که  او  بدهد.  نشان  آرام  را  خودش  دارد  سعی  اما  زده  منتقدان 
شفاف سازی داده بود و در این ماجرا موفق نبود، حالا بار دیگر این قول را به 
هواداران فوتبال داده است. تاج در این باره گفت:  »درخصوص قرارداد ویلموتس 
پرداخت شده  و وجه  انتخاب ویلموتس  و  قرارداد  قرارداد، مدت  ازجمله مبلغ 
هجمه های نادرستی صورت گرفته که با توجه به اینکه پرونده درحال رسیدگی 
ح است که جهت استحضار  است، بعد از حکم نهایی ویلموتس ناگفته هایی مطر

مردم عزیزمان اعلام خواهد شد.« 

سرانجام داوران فوتبال تست کرونا دادند
بعد از کش وقوس های فراوان و حواشی ای که به خاطر تست ندادن داوران 
قبل از شروع لیگ برتر به وجود آمد،  سرانجام فدراسیون فوتبال روز گذشته در 
از داورانی که قرار است بازی های  این باره اقدام کرد. سازمان لیگ روز گذشته 
لیگ برتر و دسته اول را قضاوت کنند، تست کرونا گرفت تا همه پروتکل های 
بهداشتی در مسیر برگزاری بازی ها رعایت شده باشد. قرار است تست داوران 
هرچند هفته یک بار تکرار شود و داورانی که تست کرونای شان مثبت اعلام شود، 

به قرنطینه خواهند رفت. 

خبرگرافی


